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Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 762 (MOF alm. del) stillet 14. marts efter ønske fra Peder 

Hvelplund (EL). 

Spørgsmål nr. 762 

”Vil ministeren redegøre for, hvad de foreløbige konklusioner er af den undersøgelse, som ministeren 

den 11. december 2020 lovede, at Miljøministeriet ville igangsætte, herunder hvilke undersøgelser der 

er behov for af helbredsrisici for naboer til husdyrbrug, samt redegøre for de planlagte næste skridt for 

at igangsætte disse undersøgelser? Der henvises til ministerens udtalelser i Miljøministeriets 

pressemeddelelse "Rapport om sundhedsforhold for naboer til husdyrbrug påviser behov for flere 

undersøgelser", den 11. december 2022” 

Svar 

Som det fremgik af den pressemeddelelse, spørgeren henviser til, har "rapporten ikke afsløret nye, 

væsentlige problemstillinger, men giver et godt overblik over den aktuelle viden på området. Der er 

ikke nogen af de undersøgte studier, der i sig selv giver grundlag for, at konkludere noget konkret om 

den nuværende regulering af området." Jeg bad derfor mit ministerie om at vurdere, hvilke 

undersøgelser, der var behov for, og hvordan vi kunne komme videre.  

 

I samarbejdet med Sundhedsministeriet indledte Miljøministeriet efterfølgende dialog med forskere 

fra Aarhus universitet om, hvordan et potentielt studie kunne udformes. Aarhus Universitet har 

udarbejdet et forslag til en undersøgelse, der vil kunne afdække, om der er evidens for, at nyopståede 

sygdomme og/eller forværring af eksisterende sygdomme, kan associeres med eksponering for 

landbrugsrelateret forurening under danske forhold.  

Den estimerede omkostning for de foreslåede undersøgelser er på mellem 6,8 mio. kr. og 15,3 mio. kr. 

Der vil således skulle findes enighed om finansiering i den størrelsesorden, såfremt det skal være 

muligt at gå videre med projektet.  
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